
MIKROBI  (od gr�koga �…�•�ƒ�Œ�Š�Ž, mikrós – malen, i �t�€�‰�Ž, bíos – �ivot) su najmanji 
�ivotni oblici, uglavnom nevidljivi golim okom, ali klju�ni u nastanku i odvijanju 

�ivota na Zemlji. To je vrlo raznoliko “društvo” u kojem se nalaze bakterije, arheje, 
mikroskopske alge pa �ak i pra�ivotinje. Tu spadaju i mikroskopske gljive i njima 
sli�ni organizmi za koje se uvrije�io izraz gljivice, kao i virusi te uzro�nici bolesti 

jednostavniji od njih (viroidi i prioni). Mikrobi su svuda oko nas, u nama i na nama, 
a mogu gotovo sve: o�istiti naš okoliš, ubiti nas ili izlije�iti, stvoriti nam hranu i 
energiju, pre�ivjeti ekstremne uvjete… Bili su na Zemlji puno prije �ovjeka, a 
zasigurno �e nas nad�ivjeti. Stoga je ovaj svijet - svijet mikroba. Na nekoliko 

primjera pokazat �emo zašto su mikrobi pokreta�i svijeta.

MIKROBI
POKRETA�I SVIJETA
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RAZLI�ITE ULOGE MIKROBA U HRANI I PI�U

MIKROBI PROIZVO�A�I LIJEKOVA

MIKROBI I KLIMA

MIKROBNI 
EKSTREMOFIL - 
REKORDER

MIKROBI �ISTA�I OKOLIŠA

MIKROBI U ZDRAVLJU I BOLESTI

Neki mikrobi uzrokuju kvarenje i kontaminaciju hrane i pi�a, a drugi su neophodni 
pomaga�i u proizvodnji prehrambenih proizvoda. Osim bakterija, u hrani i pi�u �esto 
se nalaze i gljivice. Neke od njih, poput kvasaca, sigurno su vam poznate, ali postoje i 
manje poznate poput crnih aspergila (rod Aspergillus, sekcija Nigri), plijesni koje “vole” 
slatko pa rastu primjerice na gro��u. Vrsta Aspergillus welwitchiae mo�e proizvesti 
otrove – mikotoksine koji štetno djeluju na bubrege ili jetru. Ako je plijesan na gro��u 
stvorila mikotoksine, oni �e se pojaviti i u vinu. No, nije sve tako crno kod crnih 
aspergila. Vrsta Aspergillus niger koristi se u proizvodnji limunske kiseline (�uto na slici), 
antioksidansa i regulatora kiselosti u prehrambenim proizvodima, na deklaracijama 
ozna�enog kao E330. Zahvaljuju�i crnim aspergilima mo�emo 
nazdraviti uz sake, poznato japansko alkoholno pi�e koje se dobiva 
fermentacijom ri�e pomo�u vrste A. luchuensis.

Mikrobi se brane od drugih mikroba tako što izlu�uju razne kemijske spojeve, 
a neke od njih koristimo u lije�enju bakterijskih, gljivi�nih, tumorskih i drugih 
bolesti. Bakterije iz tla roda Streptomyces proizvode ve�inu poznatih antibiotika, 
koji se �esto mogu vidjeti kao kapljice na površini njihovih kolonija. Vrsta 
Streptomyces coelicolor proizvo�a� je anitibiotika aktinorodina koji poprima 
plavu boju pri lu�natoj pH vrijednosti, kao na slici. Antibiotik eritromicin, 
koji proizvodi vrsta Streptomyces erythreus, osnova je za proizvodnju 
azitromicina poznatog kao Sumamed.

Unato� mikroskopskoj veli�ini, mikrobi �ine oko 60% biomase 
na Zemlji te svojim aktivnostima utje�u na globalnu klimu. 
Oceanski fitoplankton, �iji su va�an dio fotosintetske 
bakterije (cijanobakterije) i eukariotski mikrobi poput 
mikroskopskih algi, proizvodi barem polovicu kisika na Zemlji, 
istovremeno troše�i velike koli�ine ugljikovog dioksida, va�nog 
stakleni�kog plina. Mnoge arheje proizvode metan, tako�er 
stakleni�ki plin koji doprinosi globalnom zagrijavanju, ali mo�e 
ga se koristiti kao gorivo i tako ubla�iti efekt staklenika. 

Mikrobi se nalaze i pre�ivljavaju u svakom kutku 
našeg planeta, �ak i na mjestima gdje su uvjeti tako 
ekstremni da ve�ina organizama ne mo�e pre�ivjeti. Primjer takvog 
mikrobnog rekordera je bakterija Deinococcus radiodurans koja mo�e 
podnijeti gama-zra�enje �ak 3000 puta ve�e od doze smrtonosne za �ovjeka. 
Ona popravi svu štetu koju joj nanese radioaktivnozra�enje i tako “ustane 
iz mrtvih”. Podnosi i druge ekstremne uvjete: ultraljubi�asto zra�enje, 
hladno�u, isušivanje, kiselost, a mo�e pre�ivjeti i u vakuumu. Zato se naziva 
poliekstremofilom. Od 1998. godine se nalazi u Guinessovoj knjizi rekorda, a 
znanstvenici rade na tome da je uposle kao �ista�a radioaktivnog otpada.

Brojni su primjeri mikroba koji mogu razgraditi zaga�ivala prisutna 
u okolišu i tako pomo�i u rješavanju ekoloških problema. Bakterija 

Alcanivorax borkumensis razgra�uju�i alkane iz nafte �isti naftne mrlje. 
Bakterija Pseudomonas putida razgra�uje poliklorirane bifenile, spojeve 

koji se u gomilaju u okolišu i unutar hranidbenih lanaca, a vrlo su 
štetni za zdravlje ljudi i �ivotinja. Nalaze se u mnogim industrijskim 
proizvodima uklju�uju�i plastiku, boje i gumu, a ova bakterija nam 

mo�e pomo�i da ih o�istimo u procesu koji se zove bioremedijacija.

Ljudi, ali i svi višestani�ni organizmi, imaju svoje mikrobe koji se svi 
zajedno ozna�avaju kao mikrobiota. Mikrobi su s nama od ro�enja 
do smrti, a u crijevima su bar deset puta brojniji od naših stanica. 
Suprotno uvrije�enoj slici o mikrobima kao uzro�nicima bolesti, 

mnogo je više onih koji su korisni i potrebni za odr�avanje zdravlja. 
Bakterija Escherichia coli �ivi u crijevima ljudi i �ivotinja gdje 

podstanarstvo dijeli s mnogobrojnim �lanovima mikrobiote crijeva 
npr. laktobacilima koji su dobre probioti�ke bakterije tako�er 

dostupne u jogurtu. Dogodi li se da iz debelog crijeva, gdje nam 
proizvodi vitamin K, E. coli prije�e u mokra�ni sustav, mo�e 

uzrokovati infekciju mokra�ovoda, mokra�nog mjehura i bubrega. 
S druge strane to je vrlo korisna bakterija u biotehnologiji. Slu�i 
nam za proizvodnju ljudskih proteina s terapijskim djelovanjem, 

primjerice inzulina, interferona i faktora zgrušavanja krvi.
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